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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 16 aug. 1954
*’s Morgens te 11 uur aangevangen en ’s middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Donker, Van de Kieft, Luns, Mansholt, Staf, Suurhoff, Van Thiel en Zijlstra (afwezig zijn de
Ministers Algera, Kernkamp en Witte).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Ingekomen stukken en mededelingen
Zie middagvergadering

3. Buitenlands beleid
- - -
c. De Nieuw-Guineakwestie (#Zie ook notulen MR 23/8/54, punt 3c.)
Minister Luns heeft van de Amerikaanse Ambassadeur Matthews gehoord, dat het thans zeker is,
dat Indonesië de Nieuw-Guineakwestie voor de Algemene Vergadering van de Verenigde Naties
zal brengen, waarbij een gematigde resolutie zal worden voorgesteld. Formeel hangt de
Indonesische kwestie echter nog voor de Veiligheidsraad, zodat het moeilijk is dit voor de
Algemene Vergadering aanhangig te maken. Spreker heeft jaren geleden reeds aan Amerika
duidelijk gemaakt, dat het niet mogelijk is met Indonesië over de souvereiniteit over Nieuw-
Guinea te spreken en thans heeft spreker ook aan Matthews gezegd, dat Nederland een eventuele
resolutie van de Verenigde Naties hierover niet zal uitvoeren. Wat de procedure betreft is spreker
van oordeel, dat Nederland zich reeds moet verzetten tegen plaatsen van deze kwestie op de
agenda. De Minister-President meent ook, dat Nederland zich hiertegen moet verzetten, men staat
hierbij sterk; aangezien de gehele kwestie (zelfbeschikkingsrecht, Ambon enz.) op de agenda van
de Veiligheidsraad staat. De UNCI heeft hierover een rapport uitgebracht, dat de Veiligheidsraad
indertijd niet in behandeling heeft genomen. Overwogen kan worden de Nieuw-Guineakwestie in
verband te brengen met de zaak van het zelfbeschikkingsrecht en de federale structuur. Minister
Luns wijst op het gevaar, dat men, als men dit verband gaat leggen, ook wordt betrokken bij een
discussie over de Nieuw-Guineakwestie. Minister Zijlstra acht het bezwaarlijk van Nederlandse
zijde Nieuw-Guinea in verband te brengen met het zelfbeschikkingsrecht en de federale structuur
van Indonesië. Als men met de Indonesiërs hierover spreekt wordt aangevoerd, dat men reeds een
eind gevorderd is met betrekking tot de verlening van autonomie e.d.

Minister Mansholt stelt de vraag wat de inhoud van de gematigde resolutie zou zijn.
Minister Luns antwoordt, dat zal worden voorgesteld, dat Nederland met Indonesië over Nieuw-
Guinea zal spreken. Minister Mansholt wijst er op, dat het in de kringen van de Verenigde Naties
moeilijk is om een gesprek te weigeren. Minister Luns verwacht, dat als Nederland eenmaal
accoord zou zij gegaan met een gesprek men ook verder zal moeten gaan b.v. een Commissie
voor Goede Diensten zal moeten aanvaarden. Ter motivering van de afwijzing van een gesprek
kan gewezen worden op de vergaande voorstellen, die van Nederlandse zijde indertijd zijn gedaan,
o.a. om de souvereiniteit over Nieuw-Guinea op te dragen aan de Unie; in de tweede plaats, dat
Indonesië erkend heeft, dat de desbetreffende bepaling in de RTC-overeenkomst is uitgewerkt.
Voorts kan worden uiteengezet, dat de standpunten van Nederland en Indonesië zover
uiteenlopen, dat geen compromis mogelijk is, zodat een gesprek geen enkele zin heeft. Minister
Zijlstra meent, dat men moet oppassen te veel naar de vergaande voorstellen van de Nieuw-
Guinea-Conferentie te verwijzen.

De Minister-President is van oordeel, dat men in het formele betoog enkele zakelijke
punten zal kunnen vlechten, b.v. dat de ontwikkeling van een land niet mogelijk is als steeds de
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status in het geding zou zijn en dat in Nieuw-Guinea ook vluchtelingen uit Indonesië ten gevolge
van de souvereiniteitsoverdracht zijn opgenomen.

Minister Luns stelt voor, dat Van Starkenborgh in een routinevergadering van de
NATO op het Nederlandse standpunt wijst ten aanzien van het Indonesische voornemen de zaak
in de Verenigde Naties aanhangig te maken.

Minister Zijlstra is tegen plaatsing van dit punt op de agenda van de Verenigde
Naties. Minister Luns is het daarmede eens, maar als het punt niettemin op de agenda wordt
geplaatst, zal men van Nederlandse zijde hierover wel moeten blijven doorspreken. Een eventuele
resolutie zal Nederland naast zich neer kunnen leggen, evenals een aantal landen, zoals België en
Israël, resoluties van de Algemene Vergadering zonder gevolgen hebben genegeerd. De Raad
verklaart zich met dit standpunt accoord.

d. De verhouding tot Indonesië (Zie notulen MR d.d. 9 Augustus 1954, punt 3a.)
Minister Luns deelt mede, dat aanvankelijk de reacties in Indonesië met betrekking tot het resultaat
van de conferentie in Den Haag niet ongunstig waren, maar dat later deze toch ongunstiger
werden. Spreker heeft met Sunarjo en Yamin een ernstig gesprek gehad, waarin hij heeft gezegd,
dat 17 Augustus in Indonesië voorbij moet gaan zonder uitbarsting van anti-Nederlandse
sentimenten.

Minister Zijlstra deelt mede, dat hij nog een onderhoud van anderhalf uur met de
Indonesische Minister van Economische Zaken, Iscaq, heeft gehad, waarbij hij o.a. de kwesties
van de importlicenties en van de toelating van Nederlands personeel ter sprake heeft gebracht.
Hoewel het gesprek vriendschappelijk was, gelooft spreker niet, dat men veel van deze Minister
moet verwachten.

Minister Luns heeft met Sunarjo nog gesproken over het decoratiebeleid van
Indonesië; Indonesiërs mogen decoraties aanvaarden van alle landen, behalve van Nederland.
Sunarjo heeft toegezegd dit te zullen nagaan.
- - -

Middagvergadering

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
d. Nationalisatie van bedrijven in Indonesië van de Overzeese Gas- en Electriciteitsmaatschappij
De Minister-President heeft gezien, dat een commissie in Indonesië de waarde van de
genationaliseerde bedrijven van de OGEM heeft vastgesteld, maar dat de betrokken Indonesische
Minister niet tot uitkering van de gelden is overgegaan. Minister Luns deelt mede, dat hij deze
kwestie direct bij Sunarjo ter sprake heeft gebracht.
- - -


